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88523060ارتباط با ما

  در حسرت ديدار از كربلاي5 تا... 
نگاهي به اطراف مزار حاج قاسم مي اندازم، با وجود همه شلوغي گلزار نظم 
خاصي برقرار است و اين را بايد مرهون زحمات شبانه روزي تيم خادمان 
گلزار بدانيم؛ تيمي كه بي هيچ توقعي و به طور كاملًا افتخاري شبانه روز 
كنار شهدا و حاج قاسم براي خدمت رس��اني به زوار خسته از راه رسيده 
گلزار ايس��تاده اند. با هماهنگي انجام ش��ده، مي روم و با يكي از خادمان 
گلزار به نام آقاي جعفر طيار همكلام مي شوم. آقاي طيار رزمنده ديروز 
و همرزم حاج قاس��م كه به گفته خودش از كربلاي5 به بعد در حسرت 
ديدار حاج قاسم بود، همراهي ام مي كند و با همه مشغله هاي كاري اش 
كنارم مي نش��يند. ابتداي مصاحبه از خودش مي پرسم و از روزهايي كه 
با دست بردن به تاريخ شناس��نامه نهايتاً به جبهه اعزام شد. او مي گويد: 
من متولد ۱۳۴5مشهد و دبير بازنشسته هستم. خدا توفيق داد مدتي در 
جبهه حضور داشته باشم. من تاريخ تولدم را در شناسنامه تغيير دادم و 
در دوره دبيرستان راهي جبهه شدم. اوايل چند مرحله از طريق بسيج از 
مشهدالرضا راهي جبهه شدم. كمي بعد دانشگاه زاهدان قبول شدم و يك 
مرحله هم در دوره دانشگاه دقيقاً در زمان عمليات كربلاي5، سال۱۳۶5 
با گردان دانشجويان راهي جبهه شدم، اما اين بار با لشكر ۴۱ثارالله كه آن 
زمان نيروهاي داوطلب زاهدان در اين لشكر سازماندهي مي شدند، با ورود 

به جبهه يك نام زياد بر زبان رزمندگان جاري مي شد؛ »حاج قاسم«.
من او را اصلاً نمي شناختم، اما وقتي از رشادت هايش شنيدم و اينكه صدام 
براي سر او جايزه گذاشته بود، بيشتر مشتاق  شدم او را ببينم. او فرمانده 
لشكر ما بود و ديدنش آرزويم شده بود. عمليات كربلاي5 پيش رو بود، 
خداوند توفيق داد من هم در اين عمليات شركت كنم. آرزويم اين بود كه 
در بحبوحه عمليات حاج قاسم را ببينم، اما نشد كه نشد. با مجروح شدنم 

ناچار به پشت جبهه برگشتم و حسرت ديدنش در دلم ماند. 
  عكس يادگاري با حاج قاسم

آقاي طيار در ادامه مي گويد: دست روزگار به گونه اي رقم خورد كه بعد از 
جنگ در سال۱۳7۱ ساكن كرمان شدم؛ جايي كه مي شد حاج قاسم را 
ديد. جيرفت و كهنوج دبير بودم، منتظر بودم تا روزي حاج قاسم را ببينم، 
ولي گويا زمان بر وفق مرادم نبود كه لحظه ناب ملاقات برسد.  پنج سال 
گذشت و من حاج قاسمي را كه از كربلاي5 انتظار ديدارش را مي كشيدم، 
نديدم. س��خت از خودم دلخور بودم كه چرا فرمان��ده دلاور دوران دفاع 
مقدس را نمي بينم تا اينكه تقدير مرا به سوي يك نهاد آسماني كشاند و در 

بنياد شهيد استان كرمان و خادم خانواده هاي شهدا مأمور شدم... 
بهترين س��اعات عمر من در كنار پدران و مادران ش��هدا و خانواده هاي 
عزيزشان مي گذشت تا اينكه يك روز قرار شد جانبازان 70درصد جلسه اي 
خودماني داشته باشند و من مجري آن مراسم باشم. مثل هميشه، به دنبال 
مطالب ناب بودم تا در برنامه استفاده كنم. نزديكي هاي مراسم بود كه با 
شنيدن يك خبر، زير و رو شدم. باورم نمي شد سخنران اين مراسم سردار 
دل ها باشد. من كسي را مي خواستم ببينم كه سال هاي سال به دنبالش 
بودم و آن روز او را ديدم. در قاب هاي مختلف با اين مرد مهربان و جانبازان 
عكس يادگاري گرفتيم. بعد از جنگ در سنگر مدرسه معلمي مي كردم 
و در خدمت دانش آم��وزان بودم و زمان زيادي را با فرزندان ش��هدا... در 
ويژه برنامه هاي خاص كه حاج قاسم سخنران آن بود، حضور داشتم. خدا 
توفيق داد، چندين مرتبه مجري برنامه ها بودم و گاهي كه محفل دوستانه 
رزمندگان برگزار مي ش��د در بيت الزهرا، اين حقير هم توفيق حضور را 

داشتم و از بيانات و توصيه هاي ايشان بهره مي بردم. 
  در كنار شهيد محمدحسين يوسف الهي مأوي گرفت

او از شنيدن خبر شهادت فرمانده هم مي گويد: من هم مثل همه مردم 
صبح جمعه ۱۳دي ماه خبر شهادت حاج قاسم را شنيدم. باورم نمي شد 
روبه روي تلويزيون نشسته بودم تا خبر تكذيب شود، اما... گويا خبر واقعيت 
داشت. راه افتادم به طرف گلزار شهدا، جمعيت موج مي زد، گيج و مات و 
مبهوت فقط فضاي گلزار و بچه هاي شهدا را تماشا مي كردم، صداي گريه 
از گوشه اي به گوش مي رسيد. درس��ت از كنار مزار شهيد يوسف الهي؛ 
جايي كه حاج قاسم گفته بود من را كنار او دفن كنيد. وضع عجيبي بود. 
مادري بر س��ر و روي خود مي زد و آن ديگري چندين بار بيهوش شد و 

دوباره نفس تازه مي كرد. 
 خودم را به اتاق صوت رساندم، شروع كردم به دكلمه خواني فراق. اشك 

امانم را بريده بود. مانده بودم چگونه كلمات را كنار هم بچينم؟ گروه گروه 
مردم وارد گلزار شهدا و نوحه خوان سردار مي شدند. 

 پنج روز مراسم تشييع حاج قاس��م طول كشيد. كاظمين، كربلا، نجف، 
اهواز، مشهد، تهران وكرمان. در اين مدت لحظه اي نبود كه گلزار شهداي 
كرمان خالي از جمعيت شود. خيل جمعيتي كه از سراسر ايران، حتي از 
خارج آمده بودند، ديدني بود. در آن ايام تا لحظه دفن س��ردار، به عنوان 
خادم، به همراه ديگر دوستانم در خدمت مردم و برگزاري مراسم باشكوه 

براي سردار بوديم. شب و روزمان به سختي مي گذشت. 
روز ۱7دي مراس��م تش��ييع در كرمان بود و ما در گل��زار ويژه برنامه 

فرهنگي برگزار مي كرديم، منتظر رس��يدن پيكر ارباًارباي حاج قاسم 
و حاج حس��ين بوديم كه به ن��اگاه با پخش خبر ش��هادت تعدادي از 
تشييع كنندگان در مراس��م، همه چيز به هم خورد و مراسم متوقف 
شد. فرداي آن روز نماز صبح به جماعت خوانده شد و قلب تپنده ايران 
در آرامگاه ابدي اش آرام گرفت. درس��ت در كنار شهيد محمدحسين 

يوسف الهي. 
  خادمي اش را باور ندارم... 

جعفر طيار از حال و هواي خادمان گلزار ه��م اينگونه روايت مي كند و 
مي گويد: من كه از كربلاي5 به دنبال حاج قاسم بودم، بالاخره او را در بين 
همرزمان و خانواده شهدا يافتم، اصلاً باورم نمي شد روزي به عنوان يكي از 
خادمان گلزار توفيق خدمت به زائرانش را پيدا كنم. باورش براي من سخت 
بود، ولي همه چيز برايم از طرف خود حاج قاسم و يارانش رقم خورد. قبل از 
شهادت حاج قاسم، در اين مكان مقدس با تمام شدن ۳0سال خدمت در 

آموزش و پرورش و بنياد شهيد، شدم خادم گلزار. 
در آن زمان بيشتر در روزهاي پنج شنبه و جمعه ويژه برنامه راديو گلزار 
و زيارت عاش��ورا برگزار مي كرديم و تعداد كمي خادم افتخاري خدمت 
مي كردند، اما بعد از آمدن حاج قاسم، تعداد خادمان خواهر و برادر گلزار به 
حدود هزار نفر رسيد كه هم اكنون در واحدهاي مختلف به ارائه خدمت 
به زائران مي پردازند. كاروان هاي زيادي در طول هفته به زيارت ش��هدا 
مي آيند، چه از سراس��ر ايران و چه از خارج از ايران. تاكنون از 70كشور 
براي زيارت ش��ان به گلزار آمده اند؛ از پنج قاره. حاج قاسم از انسان هاي 
لائيك گرفته تا مسيحي ها را به طرف خودش كشانده است و جاذبه اي 

عجيب دارد. 
  زائران امريكايي مزار حاج قاسم: شرمنده ايم !

در اين مدت خاطرات زيادي براي مان رقم خورده 
است. هيچ وقت يادم نمي رود، وقتي از آن سه 

امريكايي پرسيدم چرا به زيارت حاج قاسم 
آمده ايد؟ با سرافكندگي گفتند: آمده ايم 

حاج قاسم ما را ببخشد يا آن مرد چيني 

كه خدا را هم نمي ش��ناخت، آمده بود به زيارت حاج قاسم؛ حاج قاسم را 
پادشاه خاورميانه مي دانست يا آن خانم فرانسوي دليل خوشبختي ما را 
اينگونه بيان كرد كه شما در ايران حاج قاسم داريد و ما در فرانسه همچون 
ژنرال سليماني نداريم. حاج قاسم مرد ميدان بود و ميداندار. حاج قاسم 
مردمي بود و مردمدار. حاج قاسم ولايي بود و ولايتمدار. حاج قاسم بنده 

بود و شب زنده دار. حاج قاسم بنده اي خاضع بود و فرمانبردار. 
بيش از هزار خادم خواهر و برادر در قس��مت هاي مختلف گلزار شهداي 
كرمان در بخش هاي مختلف به خدمت مش��غول هستند، آن هم كاملًا 
افتخاري؛ خادماني كه با جان و دل به اين مكان مي آيند تا شايد شفاعت 

شهدا را بخرند. حدود 500متقاضي ديگر درخواست خادمي گلزار شهدا را 
دارند. خادمان در چند شيفت در خدمت زائران هستند. آنها در بخش هاي 
مختلف بنا به درخواست خود مشغول خدمت مي شوند؛ بخش هايي مثل 
فضاي مجازي، گروه راويان، كارگروه فرهنگي تهيه محتوا براي فضاي 
مجازي، برپايي جش��ن ها و مناسبت ها، رس��انه و صوت و تصوير، كار با 

كودك و خادم نماز.
   

ابراهيم شهرياري
 همرزم و دوست ديرينه حاج قاسم سليماني 

  امنيت پايدار سيستان به خاطر حضور حاج قاسم بود
ميان همكلامي با چهره هاي قديمي و همرزمان حاج قاسم همكلامي با 
ابراهيم شهرياري از دوستان و همرزمانش در روزهاي جبهه صفاي خودش 
را دارد. باهم همراه مي ش��ويم تا از رفاقت روزه��اي جنگ، همراهي در 
جنوب شرق كشور و روزهاي خادمي اش براي مان روايت كند. او مي گويد: 
با حاج قاسم ۳8سال رفاقت داشتم. ابتدا به عنوان 
يك بسيجي در عمليات آزاد سازي بستان 
حضور پيدا كردم و از همان جا به بعد تا 
پايان جنگ در تيپ۴۱ ثارالله كرمان 
ماندم. افتخار همراهي و همسنگري 
ب��ا حاج قاس��م چ��ه در دوران دفاع 
مقدس و در چه دوران ايجاد امنيت 
پايدار در شرق كشور نصيب من شد و 
بعد از آن زماني كه او در عراق، سوريه و 
لبنان بود، افتخار اين را داشتم 
كه در استان كرمان در 
خدمت خانواده 
ا  ش��هد

باشم تا حاج قاسم تا حدودي خيالش از خانواده شهدا و اوضاع و احوالات 
آنها راحت باشد. 

به حضورش در لشكر۴۱ثارالله در جنوب ش��رق كشور كه مي رسيم، 
مي گويد: در مقطعي در سال۱۳۶8 به بعد جنوب شرق كشور به ويژه 
استان سيستان و بلوچستان، ميدان تاخت و تاز اشرار شده بود، به طوري 
كه به راحتي به خودشان جرئت مي دادند راه مردم را در جاده هاي اصلي 
ببندند و با نيرو هاي نظامي كشور درگير شوند و تعدادي را هم به شهادت 
برس��انند و بعضاً تلفاتي هم به نيرو هاي ما وارد كنند و متأس��فانه اين 
اقدامات شان را به رخ دنيا هم مي كشيدند. بعد از پايان جنگ تحميلي 
حاج قاسم داوطلبانه نامه اي به رهبري فرستادند و از ايشان درخواست 
كردند آمادگي دارند براي كمك به نيرو هاي نظامي كش��ور به ش��رق 
كشور بروند و ان شاءالله امنيت را برقرار كنند. بعد از موافقت رهبري، با 
هماهنگي و دستوري كه سپاه به لشكر۴۱ ثارالله داد، او در جنوب شرق 
كشور آن امنيت پايداري را كه خواسته نظام و رهبري بود برقرار كرد و 
تمام عربده كشان و قلع و قمع كنندگان را جاي خودشان نشاند و امنيت 
پايداري را كه خواس��ته مردم منطقه بود، ايجاد كرد. حاج قاس��م يك 
عشايرزاده بود و درد مردم مناطق عشايري را به خوبي درك مي كرد و 
نياز مردم در مناطق محروم را به خوبي مي شناخت. او همه توانش را براي 
خدمت به مردم گذاشت و حضور مؤثري در سيستان و بلوچستان داشت 
و تلاش كرد مردم دربند اشرار را نجات دهد. با حضور حاج قاسم وحدت 
بين شيعه و سني و بين سران طوايف ايجاد شد. سرار سليماني روابط 
تيره اي را كه بين شان بود، ترميم كرد. او هر مرتبه كه با مردم جنوب شرق 
كشور جلسه يا صحبتي داشت به آنها مي گفت، من آمده ام آرامش را براي 
شما برقرار كنم. امنيت پايداري كه در سيس��تان برگزار شد به خاطر 

حضور حاج قاسم است، او اشداء علي الكفار و رحماء بينهم بود. 
  روستايي به نام »قاسم آباد«

حقيقت اين است كه وجود نازنين حاج قاسم روي اشرار هم تأثير گذاشته 
بود. اشرار خطرناك وقتي با سردار سليمانی رو به رو مي شدند، تقاضاي 
تأمين مي كردند. خوب به ياد دارم يكي از آنها با حاج قاسم صحبت كرد 
و تأمين گرفت، وقتي رفت و سوار ماشين شد، شروع كرد به گريه، گفت: 
ش��خصيت و ابهت حاجي من را تحت تأثير قرار داده است. وقتي كارش 
درست شد سردار او را براي زيارت به مشهد فرستاد. حاج قاسم ثابت كرد 
براي نجات شان آمده اس��ت. او در بحث معيشت مردم و رونق اقتصادي 
سيستان هم اقداماتي را انجام داد. حاج قاس��م بعد از تأمين براي مردم 
سيستان جا و مكان و بهداشت و درمان را هم فراهم كرد. او به فكر تحصيل 

بچه هاي بلوچ هم بود. 
در جنوب اس��تان كرمان روستايي بود كه حاج قاس��م براي شان تأمين 
امنيت ايجاد كرد و آنها به خاطر قدرداني از او و مجاهدت هايش اسم روستا 
را »قاسم آباد« گذاشتند. حاج قاسم تا زماني كه شهيد نشده بود، خيلي 

حواسش به معيشت شان بود. 
  عكس با خانم بدحجاب

همرزم حاج قاس��م از رابطه صميمي او با والدينش مي گويد: حاج قاسم 
احترام زيادي به پدر و مادرش مي گذاش��ت. يك مرتبه حاج قاس��م در 
مأموريت بود كه مادرش در بيمارستان فاطمه زهرای كرمان بستري بود، 
همين كه از راه رسيد رفت كنار مادرش نشست، جوراب را از پاي او درآورد 
و پا هايش را بوسيد و به چشمانش كشيد. در مورد پدرش هم همين طور. 
حاج قاسم بعد از فوت پدرش به من  گفت: من مرتكب يك غفلت شده ام، 
مراقب باشيد شما غفلت نكنيد. پرسيدم چه غفلتي كرديد؟ گفت از مادرم 

رضايت گرفتم ولي از پدرم غفلت كردم. 
 شما ببينيد آنچه امروزه حاج قاسم را حاج قاسم كرد و اينگونه در دل ها جا 
داد، همين معنويت، خلوص و تواضعش بود. يك مرتبه در گلزار شهداي 
كرمان باهم قدم مي زديم، يك خانم بدحجابي مي خواست با حاج قاسم 
عكس بگيرد. من اجازه ندادم او نزديك حاج قاسم شود. وقتي حاج قاسم 
متوجه شد، اجازه داد كه آن خانم همراه وی عكس بگيرد. زمانی گذشت، 
به حاج قاسم گفتم: حاجي شما چرا با آن خانم بي حجاب عكس گرفتيد، 
گفت: شما ها دين تان جلوي پاي تان است، اين خانم كم حجاب رها شده 

و كسي را ندارد. 
  »ولايت فقيه« خط قرمز حاج قاسم

او مي گويد: خط قرمز حاج قاسم نظام و ولايت فقيه بود. در مقابل هر 
كسي كه با رهبري زاويه داشت، مي ايستاد. اخلاقمداري سياسي اش 
هم اين بود. ي��ك مرتبه از رفس��نجان مي خواس��تيم برويم كرمان، 
يك آقايي سياسي بود )می خواس��ت در انتخابات شركت كند( آمد 
و مي خواست كنار ايش��ان بنش��يند. حاجي به من گفت: يك كاري 
كنيد ايشان در ماشين كنار من ننشيند. ما هم از او تقاضا كرديم كنار 
حاجي نباشند. بعد گفتم: حاجي چرا گفتيد او كنار شما ننشيند؟ رو 
به من كرد و گفت: يك جايي در خ��لال صحبت هايش از حضرت آقا 

انتقاد كرد. 
حاج قاسم درايت سياسي داشت. در دوران انتخابات از كسي طرفداري 
نمي كرد، اما هر جا احساس مي كرد حضور مردم حداقلي است، آنها را فقط 

براي حضور حداكثري پاي صندوق هاي رأي تشويق مي كرد. 
  پذيرايي حاج قاسم از زائرانش 

ابراهيم شهرياري اين روزها خادم گلزار شهداي كرمان و زوار همرزمش 
حاج قاسم است. او می گويد: حاج قاسم يك شب به خواب فرزند شهيدي 
آمده بود. آن فرزند شهيد براي ما روايت مي كرد: حاج قاسم را ديدم كه در 
گلزار شهدا قدم مي زند و با طعام بهشتي از زوارش پذيرايي مي كند. وقتي 
به سردار حسني سعدي، مسئول گلزار شهدا رسيد، پيشاني اش را بوسيد 
و گفت  آقاي حسني اين زوار من مي آيند، مراقب شان باشيد، غذا به آنها 

بدهيد، اسكان بدهيد. 
يك ش��ب هم در ايام اغتشاش��ات كرمان به ما خبر دادند كه تعدادي از 
اغتشاشگران مي خواهند به س��مت گلزار ش��هدا بروند و به مزار شهدا 
جسارت كنند. سردار نظري، فرمانده سپاه كرمان با عجله با من تماس 
گرفت و گفت خودتان را برسانيد گلزار ش��هدا. ما خودمان را خيلي زود 
به آنجا رس��انديم و ابتدا وارد محوطه پاركينگ ش��ديم. همين كه وارد 
پاركينگ شديم، ديديم دو خانواده در آن هواي سرد نشسته اند. كنارشان 
رفتم و پرسيدم: چرا اينجا نشسته ايد؟ گفتند: جايي براي استراحت پيدا 
نكرده ايم. دفتر كار من در كانكس گلزار است. در كانكس را باز كردم و آنها 

را در آنجا اسكان دادم. 
يكي از ميهمانان با گريه به من گفت: همين چند لحظه پيش رو به قبر 
حاج قاسم كردم و گفتم حاجي ميهمان دعوت مي كنيد و بايد در سرما 
باشيم؟ خدا شاهد است كمتر از هشت دقيقه شما رسيديد. الحمدلله آن 

شب هم به خير گذشت. 
  جهان شهري به بزرگي جبهه مقاومت جهان اسلام 

دل كندن از گلزار شهدا برايم دشوار بود. من باب الغدير را براي خروج از 
گلزار انتخاب مي كنم. به سمت در خروجي كه حركت مي كنم، چشمم 
به ديوار نوشته ای مي افتد كه گوش��ه اي از وصيت نامه شهيد حاج قاسم 
سليماني روي آن نگاشته شده است؛ دوس��ت دارم كرمان هميشه و تا 

آخر با ولايت بماند.
در مسير برگشت از گلزار وقتي به حضور حداكثري زائران مي انديشم، 
صحبت هاي سرلشكر حسين سلامي در ذهنم مرور مي شود: »شهادت 
حاج قاسم و يارانش نقطه پايان نيست و برعكس امروز »آغاز سليماني« 
است. حاج قاسم يك شخص نبود و نيست، او يك راه است؛ راهي كه تازه 
گشوده شده اس��ت. دش��من بايد به اين نكته بينديشد كه شهيد قاسم 
سليماني از قاسم سليماني زنده تر است. شهيد قاسم سليماني از قاسم 

سليماني براي دشمن خطرناك تر است.«

گذري بر گلزار شهداي كرمان و همكلامي با همرزمان حاج قاسم 
كه حالا لباس خادمي بر تن كرده اند 

زائران امریکایی می گفتند آمدیم تا حاج قاسم ما را ببخشد 
  صغري خيل فرهنگ

»هيچ وقت يادم نمي رود، وقتي از آن سه امريكايي پرسيدم چرا به زيارت حاج قاسم آمده ايد؟ با سرافكندگي گفتند: آمده ايم حاج قاسم ما را ببخشد يا آن مرد چيني كه خدا را هم نمي شناخت، آمده بود به زيارت 
حاج قاسم و او را پادشاه خاورميانه مي دانست« اينها بخش هايي از گفت وگوی من و آقاي جعفر طيار يكي از خادمان گلزار شهداي كرمان است. فقط كافي است يك بار ميهمان شهداي گلزار كرمان شده باشيد، بعد 
از آن دلتنگي گاه و بي گاه سراغ تان مي آيد و دل تان را راهي ديار كريمان مي كند. الحمدلله توفيقي حاصل شد و چندي پيش راهي كرمان شدم تا براي ساعاتي در كنار زائران و خادمان سيد شهداي مقاومت سردار 
شهيد حاج قاسم سليماني باشم و پاي حرف ها و خاطرات شان بنشينم. گلزار شهداي بين المللي كرمان روزانه به طور متوسط حدود 3هزار زائر دارد؛ زائراني كه با پذيرايي و ميهمان نوازي خادمان گلزار لحظات 

خوبي براي شان رقم مي خورد. در اين گزارش با آقايان جعفر طيار و ابراهيم شهرياري، دو همرزم روزهاي جنگ و جهاد حاج قاسم گفت و گو كردم كه حالا لباس خادمي به تن كرده اند. باهم مي خوانيم. 

هيچ وق�ت يادم نم�ي رود، وقتي از آن س�ه امريكايي 
پرس�يدم چ�را ب�ه زي�ارت حاج قاس�م آمده اي�د؟ با 
سرافكندگي گفتند: آمده ايم حاج قاسم ما را ببخشد 
يا آن مرد چيني كه خدا را هم نمي ش�ناخت، آمده بود 
به زيارت حاج قاسم؛ حاج قاس�م را پادشاه خاورميانه 
مي دانس�ت يا آن خانم فرانس�وي دليل خوش�بختي 
م�ا را اينگون�ه بيان ك�رد: ش�ما در ايران حاج قاس�م 
داريد و ما در فرانس�ه همچون ژنرال سليماني نداريم 
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